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Iuliana Feclistov (ANAP): Statul român are ca obiectiv ca în 2025 sa aiba 7 unitati

centralizate de achizitii operationale

Presedintele Agentiei Nationale pentru Achizitii Publice (ANAP), Iuliana Feclistov, a declarat ca statul

român si-a propus ca obiectiv ca în anul 2025 sa aiba operationale sapte unitati de achizitii centralizate

(UCA), trei dintre acestea fiind deja functionale la Consiliul Judetean Harghita, Consiliul Judetean Sibiu si

Primaria Timisoara, alte patru urmând a fi înfiintate prin proiecte derulate în cadrul PNRR.

 

"În 2015, momentul semnarii strategiei nationale, masura înfiintarii unor astfel de organisme parea un obiectiv

mult prea ambitios pentru România. (...) Prin accesarea de fonduri europene si cu sprijin din partea Bancii

Europene de Investitii, am reusit astazi sa îndeplinim aceasta masura si sa avem înfiintate trei unitati centralizate

pentru achizitii publice la nivel local. Pâna acum, ANAP si Banca Europeana de Investitii au sprijinit mai multe

primarii si consilii judetene pentru a înfiinta astfel de unitati centralizate. Dintre acestea, asa cum spuneam, trei

deja sunt operationale, iar pentru alte noua au fost realizate foi de parcurs, cu solutii individualizate în vederea

înfiintarii ulterioare a unor unitati centralizate", a declarat Iuliana Feclistov, luni, la Palatul Victoria, într-un

briefing de presa în deschiderea conferintei dedicate popularizarii si cresterii gradului de constientizare în rândul

autoritatilor contractante cu privire la beneficiile achizitiilor centralizate la nivel local.

 

Ea a mentionat ca pentru cele trei unitati centralizate existente, la CJ Harghita, CJ Sibiu si Primaria Timisoara, au

fost deja lansate sase proceduri de achizitie centralizata, achizitii de bunuri si servicii, dintre care pentru doua deja

au fost semnate acordurile-cadru cu o valoare estimata de aproximativ 30 de milioane de lei.

 

"Aceste doua acorduri-cadru au în jur de 20 de beneficiari fiecare. În perioada imediat urmatoare urmeaza sa se

semneze alte doua acorduri-cadru si acestea având, bineînteles, peste 20 de de beneficiari ", a completat Feclistov.

 

Presedintele ANAP a subliniat ca prin intermediul PNRR urmeaza ca statul român sa înfiinteze alte patru unitati

centralizate la nivel regional, având ca tinta ca în 2025 sa aiba sapte unitati centralizate operationale, nu doar

înfiintate.

 

"Pentru fiecare dinte unitatile ce urmeaza sa fie înfiintate au fost identificate solutii individualizate. Dintre acestea,

as aminti Consiliul Judetean Buzau, Consiliul Judetean Bihor sau Primaria Cluj, unde am si organizat conferinte de

promovare UCA în urma cu câteva saptamâni", a afirmat Feclistov.

 

Iuliana Feclistov a precizat ca împreuna cu expertii BEI în ultimele doua luni a organizat la nivel regional 15

conferinte care au avut scop constientizarea autoritatilor locale în ceea ce priveste avantajele achizitiilor

centralizate, enumerând mai multe beneficii rezultate din operationalizarea unor astfel de unitati.

 

"Prin folosirea UCA, autoritatile reduc costurile. (...) Dincolo de acest beneficiu evident, al reducerii costurilor,

(...) unul dintre marile beneficii al acestor achizitii centralizate este ca vom reusi ca în timp sa avem documentatii

standardizate, pe de o parte, pentru ca nevoile, mai ales când vorbim de servicii si de produse cu caracter de

regularitate, sunt întotdeauna aceleasi, dar vom reusi sa ne cream achizitori profesionalizati pe domenii ", a

explicat sefa ANAP.

 

Potrivit acesteia, un alt avantaj este diminuarea riscului de contestatii si monitorizare a performantei contractorilor,

astfel încât sa poata fi prevenit "comportamentul oportunist".

 

"Este dovedit, avem studii facute la nivelul ANAP-ului, documentatiile care au facut obiectul controlului ex-ante si

care au facut obiectul unei contestatii sunt sub 4 % si niciuna din aceste documentatii nu a avut o decizie care sa
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contrazica masurile de remediere impuse de catre ANAP. Asadar, niciuna dintre aceste contestatii nu a fost

câstigata de catre operatorii economici", a afirmat Feclistov.

 

Ea a punctat si nevoia înfiintarii la nivelul ANAP, prin noua strategie nationala în materie, care va fi pusa în

dezbatere în curând, a unui centru de excelenta care va avea ca scop oferirea de asistenta tehnica institutiilor care

ar dori sa-si înfiinteze astfel de unitati centralizate, precum si oferirea de servicii de profesionalizare în mod

continuu achizitorilor din aceste unitati centralizate.

 

În acelasi context, presedintii Consiliilor Judetene Harghita, Sibiu si Vaslui au punctat importanta unitatilor

centralizate de achizitii.

 

Presedintele CJ Harghita, Csaba Borboly, a mentionat ca prin UCA înfiintata la nivelul Consiliului Judetean s-au

finalizat doua achizitii publice, având ca beneficiari 21 de unitati.

 

"Prin acest demers pe care l-am facut am reusit sa dovedim ca pretul poate sa fie mai bun, dar si calitatea. Deci

asta este cel mai important lucru când avem specialisti. Cum a zis si doamna presedinte, avem o metodologie si o

documentatie bine pusa la punct, circarii ne ocolesc si avem timp sa ne ocupam cu treburi serioase. (...) Este

menirea noastra sa avem cât mai multe achizitii publice transparente, eficiente, sa economisim bani si sa avem

rezultate cât mai bune", a afirmat Csaba Borboly.

 

Presedintele CJ Sibiu, Daniela Cîmpean, a evidentiat, la rândul sau, ca economisirea banului public si

eficientizarea efectiva a activitatii de achizitii reprezinta reprezinta beneficii importante ale achizitiilor centralizate,

precizând ca la nivelul CJ Sibiu si a celor 22 de institutii din subordine s-a reusit finalizarea procedurilor de

achizitie centralizata pentru produse de papetarie, echipamente IT, iar pentru energie electrica se afla în curs de

derulare o alta procedura.

 

Presedintele CJ Vaslui, Dumitru Buzatu, a facut referire la perfectionarea mecanismului de achizitii centralizate,

respectiv la nevoia pregatirii unor cât mai multi specialisti în domeniu.

 

Buzatu a subliniat, totodata, nevoia unor achizitii "la cel mai bun pret, nu numai cel mai scazut", pentru ca, a

adaugat el, "cel mai scazut ne-a creat de foarte multe ori mari probleme".

 

"Mai ales în perioadele acestea de criza, de fluctuatii pe pietele financiare, în mare parte si-a dovedit slabiciunile

acest sistem si de aceea initiativa aceasta mi se pare foarte buna. Şi, asa cum v-am spus, cred ca va duce la niste

rezultate excelente, la cresterea randamentului utilizarii fondurilor publice, nu astfel încât sa diminuam utilizarea

lor, ci sa le folosim cât mai bine în interesul satisfacerii nevoilor cetatenilor din unitatile teritorial-administrative",

a mai spus presedintele CJ Vaslui. 
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